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ÁÁlloomm
Pár nappal Suhajda Szilárd halála után szentül megfogadtam, hogy semmi
esetre sem fogok csatlakozni a tragédiát elemzők, kommentálók népes
táborához, hiszen fogalmam sincs, hogy miért történtek úgy az események,
ahogy történtek, milyen motivációk, kényszerek hajtották a kiváló sportolót
a végzetes döntés felé, és az egyetlen ember, aki erre válaszolhatna, az 8ooo
méter magasan hatalmas sziklák és hófalak között nyugszik. Hogy most
mégis ezt teszem, annak egy oka van: megint történt valami, ami a vég -
letekig megosztja az embereket.
Újra két táborra szakadt a magyarság. Az egyik oldal szerint Suhajda Szilárd
egy hős, aki helyettünk is vállalta a kihívásokat, a mi nevünkben is elindult
egy olyan cél felé, amelyet előtte még egy magyarnak sem sikerült teljesíte-
nie, és, noha elbukott, példaként szolgál mindannyiunknak, akiknek meg
sem fordul a fejükben, hogy egy ilyen kalandra vállalkozzanak.
A másik uralkodó vélemény szerint Suhajda Szilárd egy felelőtlen, egoista
dicsőséghajhász volt, aki a maga elé kitűzött cél elérése érdekében mindent
hajlandó volt feláldozni, beleértve a családja jövőjét is. Egyébként is minek
ment oda, hiszen előtte már több százan teljesítették a kihívást, ő csak egy
lett volna a sok közül, tehát halála értelmetlen és megmagyarázhatatlan.
Bevallom, nem vagyok oda az extrém sportokért. Talán azért, mert soha
életemben nem kerültem olyan helyzetbe, hogy igazán feszegetnem kellett
volna a fizikai tűrőképességem határait, és késztetést sem éreztem ilyesmi
iránt. Az egészen emberfeletti teljesítmények láttán mindig úgy voltam,
mint Petőfi a Kárpátokkal: „Tán csodállak, ámde nem szeretlek”. Mert nyil-
ván elképesztően nagy dolog átfutni a Szaharán, egy nap alatt 150 bungee-
jumping ugrást végrehajtani, egy szál kajakkal átszelni az óceánt, csak az
értelmét nem igazán látom a dolognak.
Jól tudom, hogy manapság a sima versenysport sem az egészségről, a test
karbantartásáról szól, hiszen a teljesítménykényszer a szervezet teljes
kizsákmányolására készteti a sportolókat, így egy maratoni futás is már
szinte a végletekig kifacsarja a versenyzőket. De akkor mit tesz a szervezet-
tel egy ultramaraton, ahol ennek a 6-8 szorosát futják le egyhuzamban?
És itt feltétlenül szót kell ejteni a hegymászásról, mint extrém sportról is.
Függetlenül Suhajda Szilárd esetétől, maga a sport arról szól, hogy emberek
eljussanak a Föld olyan pontjaira, amelyek egyszerűen alkalmatlanok az embe-
ri életre. A logikus reakció az lenne, hogy ezért az embernek semmi keresniva-
lója sincs ilyen helyeken, mégis évente több ezren vállalkoznak valamelyik
nagy csúcs megmászására. Nem hinném, hogy a magelláni kíváncsiság, felfe-
dezésvágy hajtja őket, hiszen az összes nagy csúcsot már elődök tömege meg-
hódította, arról nem beszélve, hogy a serpák akár naponta háromszor-négyszer
„felugranak” oda körülnézni, hogy minden rendben van-e. Valószínűleg min-
denkit más motiváció hajt, mint ahogy Szilárdot az összes 8000 méternél
magasabb csúcs megmászásának célja vezérelte a Himalájára.
Valószínűleg még sokáig gyűrűznek majd Suhajda Szilárd halálának hullá-
mai, az említett pro- és kontra érvek is elhangzanak még jónéhányszor, egy
dolog azonban elvitathatatlan: volt egy tehetséges ember, akinek volt egy
nagy álma, és ezért az álmáért az életét adta. Mindannyian elgondolkodunk
olykor, hogy milyen is lesz a vég, amikor itt hagyjuk ezt a földi világot. Nyil-
ván, amikor ő ezen elmélkedett, legszebb vágyai között szerepelt, hogy a
teste ott kerüljön végső nyugalomba, ahova világéletében vágyott. És ez a
vágya legalább teljesült.

Szabó Antal
főszerkesztő

Pünkösd
a Hétkúti Wellness hotelban

Móron a helyi pincészetekbe veze-
tő bortúrára várja Önöket a 4 csil-
lagos Hétkúti Wellness hotel.
Csomagajánlat: Szállás vidéki ele-
ganciájú tágas szobában, félpanzi-
ós ellátás, wellness részleg korlát-
lan használata. Zárt parkoló térí-
tésmentes használata.

Csomagban szereplő
ingyenes programkínálatuk:

Május 26. péntek:
Welcome házi finomságok.
Ingyenes belépő a szálloda él -
ménylabirintusába /egész hétvé-
gén felhasználható.
10% kedvezmény a Lamberg Kas-
tély Tárlatvezetési áraiból/Előzetes
időpontfoglalás szükséges.
Felnőtteknek este szauna szeán-
szok, képzett Mesterükkel!
Hosszabbított wellness nyitvatar-
tás 23 óráig!
Május 27. szombat:
Pezsgős reggeli. Délutáni órákban
gyalogos Bortúra, az alábbi állomá-
sok érintésével:
Miklós Csabi Pincéje, Galambos
Pincészet, Bozóky Pincészet.
Május 28. vasárnap:
Ingyenes kerékpárhasználat a va -
sárnapi napon.
Délutáni órákban 50’ jóga szállo-
dánk Tükör termében.
Délutáni frissítők a Zöld Alma Bárban.
Ingyenes belépő a szálloda élmény-
labirintusába /egész hétvégén fel-
használható.
Május 29. hétfő:
Pihenjen tovább, és hosszabbítsa
meg az itt tartózkodását 30% ked-
vezménnyel!

Hétkúti Wellness Hotel
és Lovaspark
8060 Mór, Dózsa György u. 111.
Tel.: +36/22 563 080
E-mail: hetkut@hetkut.hu
www.hetkut.hu
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TTCCLL  uunniivveerrzzuumm
A mobiltelefonok már szinte elválaszthatatlanok az
életünktől, ezért egyre több funkcióval látják el őket a
gyártók. Fizethetünk vele, fotókat készíthetünk, chatel-
hetünk, útvonaltervezés segítheti a célhoz érésünket,
és persze a munkánk során is keresgélhetünk az inter-
neten az információk, hírek között vagy akár csak
kikapcsolódásként játszhatunk rajta. Így nem meglepő,
ha figyeljük az aktuális mobiltelefon kínálatot, s a legú-
jabb, a legjobb ár-érték arányú eszközt igyekszünk
megvenni. Ezen a pörgős piacon nem könnyű az élvo-
nalban maradni, hiszen folyamatosan muszáj fej -
leszteni, valamint az új termékeket jól kell prezentálni
a vevők felé. A kihívásokról a mobil „univerzum” szak-
értőjével, a TCL cég közép és kelet európai régióját
irányító Parádi Attilával, beszélgettem.

termelési folyamatainkat a hulladék csökkentése és
a hatékonyság növelése érdekében. Ezenkívül úgy
módosítottuk termékkínálatunkat, hogy előnyben
részesítettük azokat a modelleket, amelyek köny-
nyebben elérhető alkatrészeket használnak. Összes-
ségében elmondható, hogy a mobiltelefon-piacon az
alkatrészhiány még mindig egy összetett probléma,
amelynek megoldásához együttműködésre és inno-
vációra van szükség a gyártók és a beszállítók részé-
ről is.
� Kínai tulajdonú cégként volt-e előnyötök
ebből, esetleg kaphattatok-e előbb alkatrészeket,
mint más vállalatok, hiszen a tulajdonos érdeke
ez lenne?
� Az, hogy a TCL kínai tulajdonú vállalat, a COVID-
19 világjárvány idején elképzelhető, hogy bizonyos
előnyökkel járt. Ennek az az oka, hogy a világ jelen-
tős félvezető- és alkatrészgyártói közül sok ázsiai
székhellyel rendelkezik. Ezen túlmenően a kínai
kormány a járvány idején segítette a hazai ipart és
az ellátási láncokat. Például a kínai kormány támo-
gatást nyújtott azoknak a vállalatoknak, amelyek a

félvezető-iparba fektettek be, és előtérbe helyezte a
hazai cégek számára a kritikus alkatrészek
gyártását. Fontos azonban megjegyezni, hogy az
alkatrészhiány a világ minden táján érintette a vál-
lalatokat, függetlenül azok elhelyezkedésétől és
tulajdonosaitól. Számos tényező, például az ellátási
lánc megszakadása, az elektronikai cikkek iránti
megnövekedett kereslet és a termelés leállása hoz-
zájárult a hiány kialakulásához. Ezért, bár a TCL
kínai tulajdonú vállalatként némi előnyhöz jutott,
azonban továbbra is kihívásokkal kellett szem-
benéznie az alkatrészek biztosítása terén a
világjárvány idején, főleg azért is, mert az alkatrész
beszerzés 6-9 hónapra előre történik, ezért az első
időszakban bennünket is erősen sújtottak a
hiányok. Azonban kiváló kereskedelmi kapcso-
lataink révén ezeket rövidebb idő alatt orvosolni
tudtuk, mint mások.
� Az alapanyaghiány mára megszűnt, vagy most
a háború okoz problémát?
� Tudomásom szerint az alapanyag- és alkat rész -
hiány továbbra is fennáll, bár a súlyossága
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� Több országban is összefogod az TCL márka érté-
kesítését. Melyek ezek? Milyen különbségeket tapasz-
talsz közöttük? Magyarországra mi a jellemző a
kiszámíthatóság, eladási adatok kapcsán?
� A magyar, cseh és szlovák piac tartozik hozzám.
Ennek persze, mint mindennek, vannak előnyei és
hátrányai is. Több értékesítési különbségeket is
tapasztalok a különböző országokban olyan tényezők
miatt, mint a fogyasztói preferenciák, a gazdasági
feltételek és a versenyhelyzet. Előfordulhat például,
hogy az országok fogyasztói eltérően preferálják az
egyes termékjellemzőket, vagy nem azonos a
fizetőképesség, ami befolyásolhatja a vásárlási dön-
tésüket. Ezenkívül a piaci feltételek, a versenytársak
jelenléte országonként eltérőek lehetnek, és hatással
lehetnek az eladásokra, ezért szükséges, hogy a ter-
mékkínálatot és a marketingstratégiát az adott orszá-
gokra szabjam. Piackutatásokból és személyesen is
próbálom feltér képezni, hogy jobban megértsem a
fogyasztói preferenciákat, és ezekhez igazítsam a ter-
mék kínálatot és marketing üzeneteinket. Szeren-
csére jók a partnerkapcsolataink az adott piacokon,
amely könnyebbé teszi a helyzetünket. A márka
értékesítésében mutatkozó különbségek összehan-
golása országonként összetett feladat, de jelen-
tőséggel bír, mivel ezzel is próbáljuk a piaci
részesedést maximalizálni.

� A TCL nem csak mobilokat gyárt és értékesít,
televíziókat, hangfalakat, háztartási gépeket,
légkondicionálókat is forgalmaz. Ezek is hozzád
tartoznak a kelet-európai régióból?
� Igen jelenleg az én felügyeletem alá vontak, azon-
ban külön brand és key account manager
foglalkozik velük, hiszen más-más módon kell
menedzselni őket. Én a mobilokra szakosodtam.
� A Covid alkatrészhiányt okozott. Ez főleg a
chipekre értendő?
� A járvány szétzilálta az ellátási láncokat, és a gyá-
rak leállását vagy csökkentett kapacitású működé-
sét idézte elő, ami késedelmet okozott a kritikus
alkatrészek gyártásában. Emellett a távmunka és az
online tanulás miatt megnövekedett elektronikai
kereslet tovább terhelte az ellátási láncot. A TCL-nél
is olyan alkatrészek hiányával küszködtünk, mint a
félvezetők, memóriachipek és kijelzők. Ezek az
alkatrészek kritikusak a mobiltelefonok működése
szempontjából, és más elektronikus eszközökben is
használják őket, ami fokozott versenyhez és maga-
sabb árakhoz vezetett. A probléma megoldására a
TCL számos intézkedést hozott. Megpróbáltuk biz-
tosítani az ellátási láncainkat azáltal, hogy diverzifi-
káltuk az alkatrész forrásainkat, és azóta is szorosan
együttműködünk a beszállítókkal, hogy a szállítás
időben megtörténjen. Igyekszünk optimalizálni a
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alkatrészenként és régiónként eltérő. Míg egyes
alkotórészek kapcsán javult az elérhetőség, másik
téren még mindig jelentős fennakadásokat tapasz-
talunk. Az Ukrajnában zajló harcok megzavarják a
globális ellátási láncokat, ez súlyosbíthatja a nyers-
anyag- és alkatrészhiányt. Ukrajna a fémek és az
ásványok fontos előállítója, és az exportjában
bekövetkező bármilyen fennakadás tovagyűrűző
hatást gyakorolhat az alkatrészek ellátottságára.
Érdemes megjegyezni, hogy az ellátási lánc zavarai
összetettek lehetnek, és számos tényező okozhatja,
ide sorolnám a geopolitikai feszültségeket. Nehéz
biztosan megjósolni, hogy bármely tényező,
beleértve az ukrajnai konfliktust is, milyen hatással
lesz hosszú távon a globális ellátási láncra.
� Tudtatok-e fejleszteni, innovációra költeni az
elmúlt években?
� Igen, a TCL jelentős összegeket invesztált a
kutatás-fejlesztésbe (K+F). A TCL a világ egyik
legnagyobb szórakoztató elektronikai vállalata, és
nagy hangsúlyt fektet az új technológiák és ter-
mékek fejlesztésére, hogy versenyképes maradjon
a piacon. A TCL világszerte K+F központokat
hozott létre, többek között Kínában, az Egyesült
Államokban és Európában, és több ezer kutatót és
mérnököt foglalkoztat. A vállalat jelentős
összegeket fektetett be olyan területekre, mint az
5G technológia, a mesterséges intelligencia (AI) és

a tárgyak internete (IoT) eszközök, és számos új
terméket és szolgáltatást dobott piacra ezeken a
technológiákon alapulva. Saját kutatás-fejlesztési
tevékenysége mellett a TCL több vállalatot is
felvásárolt az elmúlt években, hogy bővítse
képességeit és termékkínálatát. Például 2019-ben
a TCL megvette a Palm mobiltelefon-márkát, hogy
megerősítse pozícióját a mobileszközök piacán.
Valamint létrehozta a NXTVISION technológiát
is, mely tükröződésmentes felülete 100 százalékos
védelmet nyújt a szemnek, akár egész napos
használat mellett is, valamint az akkumulátor időt
is 25 százalékkal növelte. Az egészség megőrzéssel
kapcsolatos kutatások fontos szerepet játszanak a
TCL fejlesztései között, ezért is újdonság a telefon-
ba épített pulzus és szívritmusfigyelő funkció.
Innovációink sorra nyerik a díjakat, eddig több
mint huszonkilencet, többek között a CES-nél és
TÜV-nél is. Ezen új technológiák bevezetése már
idén várható az újonnan megjelenő ter-
mékeinkben (TCL 40SE, TCL Nextpaper tablet,
TCL Nextpaper mobil).
� Évente hányszor tudtok újdonságokkal piacra
lépni? 2023-ban ez hogy alakul? Gondolom, a
karácsony a legerősebb időszakotok eladás szem-
pontjából, ezért erre külön készültök, de most
nyáron is lesznek újabb készülékeitek?
� Hagyományosan a karácsony és az ünnepi szezon
az év egyik legforgalmasabb időszaka számos
régióban, így Észak-Amerikában, Európában és
Ázsiában is. Sok kiskereskedő különleges ked-
vezményeket és promóciókat kínál ekkor, és a
fogyasztók gyakran vásárolnak ajándékokat család-
tagjainak és barátaiknak. Decemberben cégünknél az
eladási adatok kiugróan magasak, valamint az ezt

megelőző időszakban is már ősztől elkezdődik a meg-
növekedett kereslet. Ezért is fontos hogy megfelelően
időzítsük újdonságaink bemutatását versenyhely-
zettől függően, valamint a készletek elérhetőségét is.
� Mennyire tudtok előre tervezni, eladási-kiadási
oldallal kalkulálni?
� Szerencsére hozzáférünk előrejelzési mo-
dellekhez, valamint egy profi szakértői csapathoz a
pénzügyek, az értékesítés és az ellátási lánc
menedzsment területén. Ennek segítségével a TCL
elemezni tudja a piaci trendeket, a fogyasztói
keresletet és a versenytényezőket, hogy értékesítési
és kiadási előrejelzéseket készítsen. Azonban az
eladások és a költségek előrejelzése általában nagy
kihívást jelent, különösen a gyorsan változó piaci
környezetben. Váratlan események is előfordulhat-
nak, mint a mellettünk zajló háború, amelyek hatás-
sal lehetnek értékesítéseire és kiadásaira, ilyen az
ellátási lánc megszakadása vagy a hirtelen
árfolyamváltozások.
� Vezetőként milyen extra kihívásokkal szem-
besültél az elmúlt években?
� Őszintén, az elmúlt pár évet izgalmasnak
nevezném, mivel rengeteg mindent át kellett
élnünk. Több járványhullámot, a különböző
áruhiányokat, az ingadozó árfolyamok hatását, a
háborút és még sorolhatnám. Ezekre nem vagyunk
és nem is lehet felkészülni. Nehéz időszakon
vagyunk túl, de én úgy látom, hogy már kifelé
jövünk belőle, és várhatóan a következő időszak
már nem tartogat hasonló „meglepetéseket”.
� Van kedvenc TCL terméked?
� Igen van, egy régebbi modellt kifejezetten
szeretek, de szinte mindegyik készülékben találok
valamit, ami megfog. A mobiltelefon dizájnja is
meghatározó a kiválasztás során, nemcsak az, hogy
mennyi mindent tud a készülék, hiszen ez érzelmi
és értelmi döntés egyszerre. Ezért elsősorban a tele-
fonszínekben a hölgyeknek és a férfiaknak is
kínálunk alternatívákat.
� Te mindig a legújabb mobiltelefont használod
marketing szempont miatt?
� Általában valóban a legújabbat, de van egy másik,
régi kedvencem, amit mindig magamnál tartok,
hiszen több okostelefont is használok egyszerre.

Balogh Andrea



Visegrád és környéke ismert a kiváló alapanya-
gokról, legyen az zöldség, gyümölcs, pékáru,
hús vagy épp hal. A Thermal Hotel Viseg-
rád���� superiorban az ételek elkészítése során
nagyon fontosak a környék jellegzetes fogásai,
melyekhez elsősorban helyi termelők izgalmas
alapanyagait használják fel. A korszerű farm-
to-table elvnek megfelelően céljuk, hogy a szál-
lított alapanyagok minél kevesebbet utazzanak
a termelés helyétől, így elsősorban helyi terme-
lőktől vásárolnak. A reggelik és vacsorák elsőd-
leges helyszíne a Duna Bistro étterem, melynek
különlegessége a Chef’s Table. Ez egy privát
asztal, ahol a kisebb csoportoknak különleges
élményben lehet része: ekkor Vidra Péter, exe-
cutive séf kifejezetten nekik, az asztal végében
készíti el a legkiválóbb fogásokat. Ezen külön-
leges gasztronómiai élménynek van egy kész
degusztációs menüje is, amely méltán népsze-
rű a vendégek körében.
A Thermal Hotel Visegrád����superiorban
fontosnak tartják a széles és különleges italkí-
nálatot is, a régió legszélesebb borválasztéká-

val rendelkeznek: bortrezoruk 350 tételt tesz
elérhetővé vendégeik számára. Sokszínű palet-
tájukon ugyanúgy szerepelnek a könnyed, illa-
tos fehér- és roséborok, mint a testesebb vörös-
borok, így minden étkezés mellé megtalálható
a megfelelő párosítás. Bisztró jellegű éttermük,
a Borbíróság Visegrád, az olyan klasszikusok
mellett, mint a húsleves májgaluskával, a borjú
Kedvessy, vagy a nyúlcomb vadasan, különle-
gességekkel is várja vendégeit, mint például az
érlelt marha rib eye, vagy a visegrádi pisztráng.
Az izgalmas ételek mellé borajánlásokkal
készülnek, melyek kiegészítik a fogásokat,
ezzel is emelve a gasztronómiai élményt,
melyet a Borbíróság Visegrád nyújt. Az étterem
szállásfoglalás nélkül is várja vendégeit, akár
kisebb rendezvényekre bérbe vehető. A szállo-
da mestercukrásza, Magdák Zoltán, egyedi
sütemény különlegességgel is vár mindenkit,
melyeket nem csupán az étkezések során élvez-
hetnek, hanem egész nap a lobbyban található
Topáz bárban is.

A Thermal Hotel Visegrád����superiorban folya-
matosan gasztrokalandra invitálják az érdeklő-
dőket: havonta többször tematikus esteket tarta-
nak, amikor a vacsora egy-egy hagyomány vagy
épp nemzet ételkülönlegességeit mutatja be.
Ezen gourmet szombatokon nagyon népszerűek
az olasz, magyaros vagy éppen tematikus ételso-
rok (például egy-egy szezonális alapanyaghoz
kapcsolódóan). Kéthavonta borvacsorán vehet-
nek részt vendégeik, amikor általában egy elis-
mert borász tételeihez társítja Vidra Péter séf és
egy meghívott séf az ételsort. Legutóbbi teltházas
eseményükön egy különleges champagne sor
kísérte a kiváló ételeket.

GGaasszzttrrookkaallaanndd  VViisseeggrrááddoonn
Manapság egy kiváló szálloda

esetén a kényelmes szobák,

a pihentető wellness, a tisztaság

vagy éppen a kiegészítő

szolgáltatások magas

színvonala már mind-mind

alapvető elvárások.

Ugyanilyen fontos, hogy

a gasztronómiai élmény

kiemelkedő legyen, hiszen

az étkezések minősége

és sokszínűsége nagyban

befolyásolja a megítélést. 

Igaz ez akár a magán utazók,

akár a céges rendezvények

résztevői kö zött. Az étel-

és italkínálatban mindenki 

az egyedit, a különlegeset

keresi. A Dunakanyarban, 

a folyóra néző, káprázatos

panorámájú, termálvízzel 

is bíró Thermal Hotel 

Visegrád«««« superior csapata

mindent megtesz azért, hogy

a vendégeik számára vala-

mennyi étkezés ízletes és

emlékezetes legyen.

A Thermal Hotel Visegrád««««

superior menedzsmentje

kiemelten fontosnak tartja,

hogy vendégeik csak itt

megkapható gasztronómiai

élményben részesuljenek.
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Májusban ünnepelte a Krisna-völgy
30. születésnapját. A jubileumi év
alkalmából felépült és működésbe
lépett hazánk egyetlen nagyméretű
ökrös járgányháza, amely
tulajdonképpen szárazmalomként
funkcionál, és a faaprítástól,
a fűrészeléstől kezdve
az olajpréselésig mindenféle
feladatot képes ellátni.
A tisztán ökörerővel működő
járgány igazi kuriózum, mert valódi
függetlenséget jelent a kőolaj alapú
gépek és gazdaság korában.
Az ökofalu lakói minden évben több
alkalommal, nemcsak most,
a kerek évfordulón, rendezvények-
kel várják az érdeklődőket (Búcsú,
Holi ünnep stb.), de aki nem ezen
időpontokkor szeretne körülnézni
a Krisna-völgyben, őket is tárt
karokkal fogadják. Sokan a
biokertészetre kíváncsiak, hiszen
az itt élőktől van mit tanulnunk.
Közép-Európa legnagyobb ökofalva
mára már közismert, azt azonban
csak kevesen tudják, hogy hosszú út
vezetett a sikerig. Akik
környezettudatosan szeretnének
élni, hogy minél kevesebb
ökolábnyomot hagyjanak maguk
után, azoknak érdemes ellátogatni
Somogyvámosra. A falu kertésze,
Bálamodaka Dásza (Antal Balázs)
és a környezetgazdálkodási vezetője,
Pártha Dásza (Pőcze Vilmos) volt
segítségünkre.

� Szerencsére egyre többen figyelnek a környe-
zetükre, szelektíven gyűjtik a hulladékot, igye-
keznek megújuló energiát használni (például
napelem). Bio élelmiszerekre és kozmetikumok-
ra váltva próbálják a mérgező anyagok, példá-
ul kemikáliák, szervezetünkbe bevitelét csök-
kenteni. De sajnos sokan felelőtlenül élnek, őket
milyen érvekkel lehetne meggyőzni?
� Pártha Dásza: Minden élőlénynek, minden
léleknek háromféle környezete van, ezek a test,
a társadalom és a természeti környezet. Mind-
hárommal kapcsolatban vagyunk és mindhá-
romhoz fűződik kötelességünk és vannak
jogok, hasznok is ezekből. A védikus szemlélet
szerint az emberi test nagyon értékes, sokféle
testet kaphatunk a születés és a halál végtelen
folyamatában, a reinkarnáció során, de az
emberi élet az, amin keresztül meg tudjuk érte-
ni az élet valódi célját. A test egyensúlyát,
működését kötelességünk fenntartani. Ha
valaki megérti, hogy mi az élet célja és nemcsak
használja a testét, hanem védi is azt, és egy
magasabb cél érdekében él, akkor mondhatjuk,
hogy teljes életet él. A társadalommal és kör-
nyezettel is van kötelezettségünk. Minden

anyagi szükségletünket ebből a másik két kör-
nyezetből elégítjük ki, ezért vigyáznunk kell a
velük való kapcsolatunkra. Minden szükségle-
tünk kielégítése történhet fenntartható és nem
fenntartható módon is. Már a szükségletek
mértéke is meghatározza, hogy az fenntartha-
tó-e vagy sem, a másik ilyen tényező a mód-
szer. Hogyan termelünk élelmiszert, hogyan
jutunk vízhez, hogyan gazdálkodunk, milyen
ruházatot viselünk vagy lakhatást teremtünk,
hogyan közlekedünk, milyen energiát haszná-
lunk. Egy véges és korlátokkal körbevett világ-
ban nem lehet korlátlanul fogyasztani. Mond-
hatja valaki, hogy ebben az életében ebből nem
fog kára származni, ezért nagylábon akar élni,
de az a tapasztalat, hogy már a jelenlegi gene-
rációkat is érinti a környezetkárosítás hatása. A
természet sokfélesége, a faji változatosság az
egyik kulcsa a fenntarthatóságnak. Ha olyan
tevékenységeket végzünk, amelyek ezt csök-
kentik, akkor biztosak lehetünk benne, hogy ez
fenntarthatatlan. Olyan ez, mintha egy óráshoz
elvinném az időmérőm, aki visszaad nekem
egy órát és egy fél marék alkatrészt. Valószínű-
leg eredetileg ezek a darabok nem véletlenül

Bálamodaka Dásza (Antal Balázs)

Pártha Dásza (Pőcze Vilmos)
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voltak az órában, így működik a természet is,
minden eleme egy fontos alkatrész.
�Nemcsak hatalmas kertben, telken lehet saját
növényeket termelni. Akár egy kis ágyásban
az udvarunkon vagy egy nagyvárosi házban
az erkélyen egy virágládákban is érdemes
zöldségeket, fűszereket, virágokat nevelni.
Hogy legyen sikerélményünk, ami továbblé-
pésre sarkallhat, milyen szabályokat célszerű
betartani, milyen növényeket válasszunk?
�PD: Mindenképp érdemes közel vinni
magunkhoz a természetes környezetet. Lélek,
környezet, természet és társadalom, ezeket az
elemeket nem lehet falakkal elszigetelni egy-
mástól, mert az nem egészséges.
Bálamodaka Dásza: Kicsiben érdemes kezdeni,
mert ha túl nagyban gondolkodunk és hiba
csúszik a számításba, az elveheti a lelkesedé-
sünket. Nem kell egyből a teljes önellátásig
eljutnunk. Apránként kell növekedni, ebből
jobb eredmények várhatók. A stabilitást a foko-
zatossággal érhetjük el, ezt nevezik a jóság
minőségének a Védák. A balkon kertészkedés
valójában egy kedvcsináló vagy kiegészítő
módszer. A nehézsége, hogy ez egy nagyon
elszigetelt rendszer a természettől. Balkonkert-
től önellátási eredményeket nem lehet várni, az
életérzést erősíti. Ugyan dísznövényekre lett
kitalálva, de már egy 4 négyzetméteres erké-
lyen is termelhetünk fűszernövényeket, bébi
levélzöldségeket, salátaféléket, chilit, korian-
dert. A balkon kertészkedéshez jó minőségű
humuszkomposzt szükséges. Itt is fontos a
takarás, a pak choi, a szibériai bébi kel és más

ázsiai káposztafélék kiváló választások, de a
tökféléket nem ajánlanám. A rukkolát sűrűre
lehet vetni, és évente 3-4 alkalommal szedhető,
télen is. Viszont a nagyobb főutak mentén a
növények levele rengeteg káros anyagot köt
meg, így ilyen helyeken a fűszerkertet is jobb a
konyhában elhelyezni. Viszont, ha már város-
ban lakunk, lehet próbálkozni a városi közössé-
gi kertekkel, vagy kosár-közösséghez csatla-
kozni, helyi termelőket támogatni.
� A somogyvámosi ökogazdaságuk immár 30
éves, folyamatosan szépül, fejlődik, de bizo-
nyára voltak buktatóik is. Megosztanák a
tapasztalataikat, hogy hogyan lehet egy gaz-
daságot jól felépíteni, működtetni? Önöknél
milyen növényeket termesztenek?
� PD: Igen, voltak nehézségeink és persze van-
nak is. Az egyik legfontosabb, hogy ez az életvi-
tel, amire berendezkedünk a Krisna-völgyben,
az önellátó gazdálkodás, ez elég jelentős szaka-
dékot képez a ma élő emberek és azok között,
akik ezt a múltban életvitelszerűen végezték.
Nagyjából 5 generáció nőtt fel azóta, amióta
„nagyszüleink” még így éltek Magyarországon.
Ez idő alatt rengeteg gyakorlati és elméleti
tudás és eszköz is elveszett, ami megnehezíti,
hogy a mindennapokban újra eszerint éljünk,
de persze ettől még nem lehetetlen a küldetés.
Ez lelassítja a tanulási folyamatot, ezért türe-
lemmel kell hozzáállnunk a Völgy fejlődéséhez.
Lehetséges, hogy egy generáció nem elég erre a
visszatérésre. A 30 év elegendő és kevés is. Az
élelmiszertermelésben, a ruházat előállításá-
ban vagy építészetben nagyon jó eredményeket
értünk el, de van, amiben még fejlődnünk kell.
Az önellátást minden fontos területén végzünk
fejlesztéseket és kutatásokat. Az önellátásnak 5
alapvető és 5 kiegészítő szükséglete van. Elsőd-
legesek: az élelmiszer/ivóvíz, lakhatás, ruházat
és egészségmegőrzés/gyógyítás, az értékrend
átadása. A kiegészítő szükségleteink, amelyek
rövidtávon nélkülözhetők, de hosszabb távon
már szükségesek a teljes élethez, ezek a
fűtés/világítás (energiafelhasználás), közleke-
dés (szállítás, anyagmozgatás is), használati
eszközök, kézműves tárgyak, kultúra, művésze-
tek és a védelem. Mindezek az ember alapvető

lelki szükségleteire épülnek, amelyek az Isten-
nel való szerves kapcsolatunkban nyilvánulnak
meg. A tapasztalatainkról, beleértve a buktató-
kat és a szuper felfedezéseket is, kiadtunk egy
könyvsorozatot „Beszélgetések az önellátásról”
címmel. Ez most három kötet, de már készül a
negyedik, és minden, de tényleg minden benne
van 30 év tapasztalataiból. Azoknak, akik élet-
módváltók lennének, és a városból tervezik a
visszatérést a vidéki élethez, mindenképpen jó
szívvel ajánljuk.
� A XXI. században vannak, akik elavultnak
gondolják, ha nem alkalmazzák a mezőgazda-
ságban a legújabb technikai vívmányokat.
Erre mi az Önök működő válasza, hiszen most
adták át a Járgányházat, ahol ökrökkel
együtt dolgoznak?
� PD: Amit a Krisna-völgyben látnak, az nem a
múlt, hanem a jövő. Az emberiségnek hamaro-
san nem lesz más választása, mint visszatérni a
fenntartható módszerekhez. A mezőgazdasági
termelés és annak egyszerű gépészete, mecha-
nikája, ami a most átadott ökrös járgányházban
is jelen van, ez fenntartható. Az, hogy gázolajjal
próbálunk mindent előállítani, nagyüzemi
méretekben, bárhogy csűrjük-csavarjuk, szépít-
jük, tudatosítjuk, csomagoljuk, nem fenntart-

ható, mivel a fosszilis tüzelőanyag készlet körül-
belül 50 évre elegendő! Valamint a kőolaj kész-
let egyre mélyebben érhető el, és egyre költsé-
gesebb kitermelni a gazdaság működtetéséhez,
és így egyre inkább környezetpusztító is ezen
energiahordozók felhozatala.
BMD: A nagytáblás monokultúrás művelés
(talajforgatásos termelés, vegyszerhasználat) a
fajoknak az ezreit veszélyezteti. A Földön élő
állat és növényfajok több mint 30 százaléka
ilyen, ez a probléma az ipari mezőgazdaság
miatt jött létre. A talajpusztulás hússzor gyor-
sabb. A talajvesztés jelenleg nagyobb problé-
ma, mint az ivóvízhiány a Földön! Ezekben a
méretekben csak kimagasló vegyszerfelhaszná-
lással működik a termelés (műtrágyák, gyomir-
tók, növényvédő szerek). A vegyszeres termelés
pedig olyasmi, mint egy nem túl jól megalko-
tott orvosság, amelynek sokkal több a mellék-
hatása, mint amennyit segít. Az ipari termelés-
nek annyi káros hatása van, amit az emberiség
alig tud kiheverni.
BMD: Én magam nagyon szeretem a modern
eszközöket, de az emberléptékű gazdálkodásra
építenék. A cél az, hogy elhagyjunk munkaesz-
közöket, amelyek feleslegesek, de ehhez idő
kell. Az élelmiszer mindennapos szükségle-
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tünk, nem lehet vele 5-10 évet várni. Másképp
kell ellátni egy nagyvárost vagy egy kis falut. Az
ökrös járgányház a lokális, 30 kilométeren
belüli élelmiszerellátást és energiatermelési
problémákat tudja megoldani, a metropoli-
szok, vagy az emberiség problémáit nem. A
családi önellátás jól működne, de a paraszti
életforma megszűnt, és egyre kevesebb ember
szeretne a mezőgazdaságban dolgozni. A Kris-
na-völgy sem csak emberi vagy ökörerőn ala-
pul. Mi is használunk megújuló energiaforrá-
sokat, a nagyobb munkákat fosszilis energiával
oldjuk meg. A termesztés módszerén is sok
múlik, ezért nem mindegy mit választun
k. Egy gazdaság elindításához óriási energiára
van szükségünk, ha nincs időnk 5-10 évet vár-
ni, amíg a természet megoldja. Főleg, ha a for-
gatásnélküli elvet szeretnénk követni. A talajé-
let-központú gondolkodáshoz is szükségünk
van gépekre. Lehet jól is használni a fosszilis
üzemanyagokat, hiszen a természet elveinek
nem szabad ellene menni. Ökoszisztéma szin-
ten, holisztikusan kellene gondolkodnunk. A
mai társadalmaknak már nincs arra erejük és
tudásuk, hogy megműveljék a földet és a globá-
lis élelmiszerellátásban sem lenne ez verseny-
képes, ráadásul a kényelemfaktor nehezen fog
„felszívódni” az emberekből. Egyébként egy
másik ok is sajnos közbeszól, amiért az embe-
rek eltérnek a hagyományos módszerektől,
csak hogy egy példát említsek: Jelenleg az
Európai Unióban nem kapnak terület alapú

támogatást a gazdák, ha szerves trágyát vagy
komposztot szórnak ki a földjeikre, azt, ami a
gazdaságukban termett, ami fenntartható
módon lenne kezelhető, helyette ugyan termé-
szetes, de mégis iparilag előállított talajoltó
készítményeket kell vásárolniuk. Így mondhat-
ni természetes, hogy eltérnek a természetes
módszerektől.
� A kártevők ellen hogyan védekeznek (levél-
tetvek, gombásodás, krumplibogár stb.)?
PD: Az ökológiai gazdálkodás a védekezésen
túl kell, hogy mutasson. Egészséges talajélet-
ben, jó minőségű talajban egészséges növények
fejlődnek, amelyeknek van saját immunrend-
szerük. A kártevők lehetséges, hogy pontszerű-
en felszaporodnak, de nem befolyásolják a tel-
jes termésmennyiséget, ha az ökológiai gazdál-
kodás egyéb törvényeit is betartjuk. A növény-
társítás, a fajtaválasztás, a talajtakarás, a növé-
nyek klimatikus védelme nagyon fontos. Ha
már védekezni kell a kártevők vagy kórokozók
ellen, akkor ezekre vannak természetes mód-
szerek és szerek is.
BMD: A természetben minden elem megtalálja
a helyét, de ha a természetet túlszabályozzuk,
akkor nekünk kell a növények védelmével aktí-
van foglalkoznunk. A természet elvégzi a dol-
gát, de ehhez idő szükséges, nem történik meg
azonnal. A növényvédelem és a kártevőproblé-
mák az már a folyamat legvége, a tünete annak,
hogy nem egészséges a környezet. A természet-
ben ilyeneket nem találunk, hosszabb idő alatt

ezek eltűnnek maguktól. Gombásodásra és
baktériumos betegségekre komposzt tea alkal-
mazása, kártevők ellen vetésforgó, növénytár-
sítás, ragadozók természetes élőhelyeinek biz-
tosítása javasolt (madáretetők, sündisznóknak
gallyak, rovarhotelek). A biodiverzitás növelése
hasznos szabályozó, a madarak odacsalogatása
a cél. A pocok ellen a sikló a megoldás kerti
tóval. A tápláléklánc teljességére kell töreked-
ni. A legalacsonyabb életformától indul a táplá-
léklánc, erre a legkisebb rendszerre kell figyel-
nünk. Az egészséges talajélettől egészséges lesz
a növény, és végül az ember is.
� Előre gondolkodnak, milyen újabb terveik
vannak, 5 év múlva a 35. születésnapján, milyen
változásokat láthatunk majd az ökofaluban?
� PD: Tovább szeretnénk növelni a természetes
erdőtársulások arányát a gazdálkodási terüle-
ten. A talajmegújító gazdálkodás fejlesztését
tervezzük, hogy magasabb humusz tartalmú
talajunk legyen. Növelnénk a faji gazdagságot a
természetes és a gazdálkodási területen, ez egy

természetes termésbiztonságot jelent. Ne min-
dig permetszerrel oldjuk meg problémát,
hanem mondjuk a fertőzésekre kevésbé érzé-
keny fajra cseréljük ki a növényt, ez a titok. Az
önellátás minden területén szeretnénk fejlesz-
téseket elérni. Ezekre nem úgy kell gondolni,
mint nagy beruházásokra, hanem sokkal
inkább a módszerek és eszközök, meg a gyakor-
lati tudás fejlesztésére, ezt szeretnénk elérni.
BMD: Szeretnénk tökéletesíteni egész éves
önellátásunkat, a télit is. Próbáljuk a 100 száza-
lékot célként kitűzni. Reményeink szerint elke-
rüljük az eddig elkövetett hibáinkat és nyitottak
maradunk az új ötletekre, innovációra. Változik
a klíma, a környezet, amelyeket faültetésekkel
tudunk befolyásolni, ez egy folyamatos munka,
ez nem áll meg. Már most érezhető, 30 év után,
ezeknek a faültetéseknek a hatása Krisna-völgy-
ben, ez az egyik legfontosabb lépésünk. A befek-
tetett munka szépen megtérül.

Balogh Andrea, Fodor Kata
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GGWWRR,,  aa  kkeerráámmiiaa  hhőősszziiggeetteellőő  sszzaakkéérrttőő � Nemrég Romániában jártak, egy szakmai
kiállításon vettek részt. Ott mit tapasztaltak, a
szomszédos országban mennyire nyitottak az
újdonságokra?
� WG: Bukarestben voltunk legutóbb egy  épí-
tőipari kiállításon. Szó szerint alig kaptunk
levegőt, mert annyian érdeklődtek a standunk-
nál. Az innovatív megoldásokra ők egyelőre
fogékonyabbak, mint Magyarországon.
WR: Számítottunk megrendelésekre, de, hogy
ennyire népszerűek leszünk, az nagyon pozitív
meglepetés volt számunkra. Annyira megtet-
szett nekik a GWR, hogy egy komoly állami
szerződés aláírása előtt állunk. Valamint több
kivitelező is kizárólagos megállapodást szeret-
ne velünk kötni, de erre ritkán adódig lehető-
ség nálunk, hiszen ehhez jelentős volumenű
értékesítést kell felmutatni az adott cégnek.
WG: Két évnél hosszabb időre amúgy sem
kötünk ilyen szerződéseket. A kivitelező mun-
kájának minőségét is folyamatosan ellenőriz-
nünk kell, hiszen a GWR brand pozitív hírne-
vét nem rombolhatja le egy-egy rosszul elvég-
zett hőszigetelés. Ezt nem történhet meg. Az
első osztályú minőségből nem engedünk, ezért
kaptuk meg például 2021-ben a világ legjobb
hőszigetelő anyaga elismerést (Innovation &
Excellence 2021 Award), valamint a WINDT
Technologies Kft., a NATO kizárólagos beszál-
lítója. Sajnos még mindig külföldön ismerteb-
bek, keresettebbek vagyunk, mint Magyaror-
szágon. Ezt bizonyítja a romániai sikerünk is,
valamint most már az északi országok közül
Svédország, Norvégia, Finnország is a partne-
reink közé csatlakozott, de az arab térségben is
népszerűek vagyunk. Qatarban a FIFA stadio-
nok hőszigetelését mi végeztük, ennek a híre
elterjedt a térségben. Most épp szaúd-arábiai
cégekkel tárgyalunk. Valamint Szlovákiában és
Svájcban is érdeklődnek a hőszigetelőnk iránt.
� Magyarországon mi okozza a legnagyobb
problémát, ami késlelteti a GWR hőszigetelő
elterjedését?
� WR: Máshol gyorsan megkapjuk az adott
ország szabályainak megfelelő minősítést, hogy
az építkezésekkor használhassák a hőszigete-
lőnket, de hazánkban ez sajnos nem így van.

Jelenleg ezért ajánljuk felújítások, műemlék
épületek hőszigeteléséhez a GWR-t, de persze
ahol nincs szükség energetikai tanúsítványra,
ott a legjobb döntés a kerámia hőszigetelő
használata, hiszen minimális energiafelhasz-
nálással ideális hőfokot biztosíthatunk vele
akár az otthonunkban, akár a munkahelyün-
kön. A német TÜV SÜD OKTAGON minősítő
cég besorolását az uniós országokban akceptál-
ják, csak hazánkban nem. Romániában is pilla-
natok alatt zöld utat kapott a GWR hőszigetelő,
ezért egyeztetünk állami megrendelésekről.
WG: Az összes Magyarországon kapható hőszi-
getelő rendszereknél 20 százalékkal olcsóbban
árusítjuk a GWR-t, ezzel segítve az innovatív
technológiákra fogékony vevőkörünk bővülé-
sét. Valamint páraáteresztő, emiatt nem pené-
szedik meg a felület, rugalmas is, ezért szinte
bármilyen anyagra felhordható, kül-és beltér-
ben is egyaránt használható, színezhető is, így
a szigetelés és a festés egyszerre történik.

Windt Gábor Windt Robin
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A DélUtán magazinban

célunk, hogy az újdonságo-

kat az elsők között mutas-

suk be az Olvasóinknak. Az

előző, a tavaszi lapszá-

munkban elindított soroza-

tunkban egy éven keresztül

ezért kísérjük figyelemmel

a GWR kerámia hőszigete-

lő útját. Még csak pár

hónap telt el a márciusi

cikk megjelenésétől, de

máris újabb jelentős előre-

lépések történtek annak

érdekében, hogy a GWR-t

ne csak külföldön, de

hazánkban is egyre többen

megismerjék. A tulajdono-

sok minél több embernek

igyekeznek bemutatni a

GWR kerámia hőszigete-

lőt, ennek érdekében kiál-

lításokra viszik a terméket,

valamint nyitnak az üzlet-

láncok felé is. A GWR

NANO INSULATION-ról a

tulajdonosokkal, Windt

Gáborral és Windt Robin-

nal beszélgettem.
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WR: Jelenleg is azon dolgozunk, hogy Magyar-
országon is elháruljon minden akadály a GWR
NANO INSULATION elől, hiszen főleg egy
ilyen energiaválságos időszakban jó lenne, ha a
társasházaknál vagy új épületeken, s egyáltalán
mindenhol, mindenkinek elérhető lenne a
pénztárcakímélő, környezetbarát hőszigetelés.
WG: Most már több országban, így például a
szomszédunkban, Romániában is azon gondol-
kodnak, hogy betiltják az EPS szigetelő anya-
gok használatát, mert nemcsak gyúlékonyak,
de szinte többet ártanak, mint használnak,
hiszen úgy zárják le a felületet, hogy az nem tud
szellőzni, s ez elősegíti a penészgombák megte-
lepedését, ez viszont káros az egészségünkre.
WR: Ráadásul a hőszigetelő képessége is jóval
rosszabb, mint a GWR kerámia hőszigetelőé,
hiszen több mint 40 százalékos a hőszigetelő
képessége a GWR-nek.

WG: Épp ezért most nyitunk az üzletláncok
felé, hogy a GWR sok emberhez Magyarorszá-
gon is eljuthasson. Jelenleg a Jola 4 boltjában
kapható, de egy másik nagy céggel is a megál-
lapodás küszöbén vagyunk. A kerámia hőszige-
telőké a jövő, így jó lenne, ha hazánk sem
maradna le a fejlődésben.

www.windttechnologies.com
www.gwrnano.com
www.gwr-nano.com
Tel.: +36/20 310 2277

NNaannootteecchhnnoollóóggiiaa  aa  JJoolláánnááll
A Jola üzletlánc immár 21 éve Magyarországon
és külföldön is negyven helyen kiszolgálja az
építkezőket, felújítókat. A cégcsoporttá fejlő-
dött vállalkozás nemcsak az építőiparban vált
megkerülhetetlen tényezővé, de szállodáikban
és éttermeikben is várják Önöket. A tulajdo-
nos, Rapport Tamás, egy üzlettel kezdte a már-
kaépítést, a franchise Diegóból kiválva, először
Sopronban nyitott parketta diszkontot. A ter-
mékpalettájuk gyorsan bővült, ajtókat, ablako-
kat, a nyílászárókhoz tartozóan redőnyöket,
párkányokat, szúnyoghálókat, valamint garázs-
kapukat és hőszigetelő anyagokat is forgalmaz-
nak, sőt az árnyékolástechnikai eszközök gyár-
tása is náluk történik. Mára már lefedik az
egész országot, s Ausztriában is megtalálható-
ak az üzleteik. Gyors fejlődésünk az átgondolt
brand menedzselésnek köszönhető. Az újdon-
ságokra nyitottan állítják össze az árukészletü-
ket. Elsőként hazánkban üzletekben náluk
kapható a nanotechnológiás kerámia hőszige-
telő anyag, a GWR. A Jola sikerének egyik „tit-
ka” az innovációra nyitott szemléletük. Gyime-
si Zoltánnal, a Jola Észak-Kelet Magyarországi
régiójának területi vezetőjével, ars poeticájukról
beszélgettem.

� Az Önhöz tartozó 4 üzletben (Eger, Miskolc, Nyíregy-
háza és Debrecen) forgalmazzák a GWR hőszigetelő
anyagot. Miért nyitott a kerámia hőszigetelő felé?
� A Jola termékek 90 százaléka minden egységünk-
ben kapható, a fennmaradó 10 százalék csak egy-egy
boltra jellemző kínálat, ez a kísérleti fázis. Ha beválik
az adott anyag, akkor a többi Jola boltba is bekerül.
Szerintem a kerámia hőszigetelő anyagoké a jövő, idő-
vel ki fogják szorítani a piacról a hagyományos szige-
telőket. A Jola üzletfilozófiája egybeesik az enyémmel,
ezért is dolgozom itt, nálunk az innováció kulcsfontos-
ságú, hiszen csak így lehet az élvonalban maradni.
� Milyen tulajdonságai miatt választotta a GWR-t?
� A legjobb ár/érték arányú hőszigetelő a piacon. Elő-
nye a gyors telepítés, a szigetelés és a színezés egyszer-
re, egy időben történik. Vékony, 1 mm-es vastagsága
miatt nem változik a telek, a ház mérete, nem kell lecse-
rélni a nyílászárókat, a redőnyöket, a párkányokat,
műemlék épületek szigetelésére is ideális megoldás.
Szinte bármilyen anyagra felvihető (fa, fém, műanyag,
üveg stb.). Sok országban, impozáns helyeket szigetel-
tek már GWR-rel. Legutóbb a foci VB stadionjait.
� A kivitelezés első osztályú minőségét tudják biz-
tosítani? Hiszen ez döntően befolyásolja a vevőik
elégedettségét.
� Az anyag egyedisége miatt jelenleg csak egy, a GWR-

nél vizsgázott, megbízható szakemberrel dolgozunk, ő
vállalja a 20 év garanciát is a szigetelésért, emiatt is
érdeke, hogy jól dolgozzon, hogy a megrendelő elégedett
legyen. Persze a kivitelezők száma idővel bővülhet, de
csak azokkal, akiket a GWR ajánl, mert a vállalkozók
megfelelő képzése biztosítja az első osztályú minőséget,
hogy nem rontják le a GWR Nano Insulation anyag
kiváló tulajdonságait. Az anyag sajátossága az, hogy
ugyan ecsettel, hengerrel is felvihető a szigetelendő felü-
letre, de fújva érhetjük el a leggyorsabban a legjobb
eredményt. A vevőinknek bemutatjuk az üzletekben az
anyagot, minden információt megosztunk velük a
GWR-ról. A GWR Nano Insulation folyékony kerámia,
amit magas hőfokon kezelnek, hogy a nano méretű
golyócskákban vákuum keletkezzen, mert ez biztosítja a
közöttük lévő hőleadást. A kerámia gömbökhöz még
adalékanyagokat kevernek, hogy fokozzák a hővisszave-
rődést, valamint, hogy vízzáró, páraáteresztő és rugal-
mas legyen. Ilyen adalékok például a nano méretű váku-
um alatt lévő műanyaggolyók vagy kötőanyagként egy
bizonyos szerves anyag.
� Nem tart attól, hogy nehéz lesz az embereket meg-
győzni arról, hogy ne hagyományos hőszigetelőt
vásároljanak?
� Persze forgalmazunk EPS szigetelőket is, de akinek
vizesednek, penészednek a falai, ráadásul a hőszigete-
lés ellenére sem elég hatékony az otthonukban a
hőmegtartás, azok nyitottabbak az újdonságok felé, ők
már nem akarnak hagyományos szigetelő anyagot
venni, nekik nyújtunk a GWR NANO-val alternatívát.
A GWR hideg időben kint tartja a hideget, melegben
pedig a forróságot. Az emberi természet olyan, hogy
először ellenáll, az újdonságokat nehéz elfogadtatni,
de utána az életünk elválaszthatatlan részévé válnak a
tudományos, technikai, ipari fejlődés vívmányai. Az
innováció fontos, nélküle nincs jövő.

Balogh Andrea
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� Előfordult már, hogy a jóga gyakor-
lása közben vagy utána feljöttek ben-
ned váratlanul érzések, gondolatok és
nem is tudtad mit kezdjél vele?
� Gyakran előfordulnak olyan élet-
helyzetek, amelyek ismétlődnek és
nem tudod az okát?
�Felismered, hogy itt vannak, de nincs,
akivel megosszad, átbeszéld ezeket a
dolgokat?
� Kíváncsi vagy arra, hogyan kapcso-
lódik össze a fizikai testünk a lelkünk-
kel, az életünkkel?

A Jógáról és Lélekről önismereti
csoportban ezekre a kérdésedre
választ kaphatsz, ahol a jóga (ásza-
nák, pránajáma, meditáció), a védi-
kus filozófia és a pszichodráma tech-
nikák (dramatikus megjelenítés,
játékok, mozgás és az élmények szó-
beli megosztásával) integrált mód-
szerével dolgozunk. A csoport célja
az emberi potenciál, az élet lehetősé-
geinek feltárása, amely során

mélyebb megértést nyerhetünk az
önmagukkal és a világgal való kap-
csolatukról. A csoportban lehetősé-
ged nyílik régóta meglévő problémá-
id megoldására, meghaladására és a
csoportélmény önismereti erejének
megtapasztalására. A csoport biz-
tonságos terében megkaphatod az
ítélkezésmentes, feltétel nélküli
elfogadást, ami lehetőséget teremt a
változásra, személyes fejlődésre. A
csoport elfogadó, együttérző, támo-
gató biztonságos légkörében: beszél-
getve, játszva jobban megélheted
érzéseidet, vágyaidat, amelyek hoz-
zásegíthetnek önmagad spontán
szabadabb megtapasztalásához,
mely hozzásegíthet kapcsolataid
javulásához és az életed teljesebbé
tételéhez. A csoport rengeteg lehető-
séggel bír: segíti az emberi kapcsoló-
dásokat és egy csoport tükröt is
mutat: és ha ebbe belemersz nézni
bátran, akkor egy csomó lehetőség
adódik a fejlődésre, változásra.

Csoportvezető: Czapári Edit Dittó
(tradicionális aṣṭāṅga yoga gyakorló,
jógatanár, asztrológus, védikus - vai-ṣṇava teológus, pszichodráma
asszisztens – pszichodráma vezető
jelölt)

További információ és jelentkezés:
ditto@muditayoga.hu

JJóóggáárróóll  ééss  LLéélleekkrrőőll  öönniissmmeerreettii  ccssooppoorrtt
AA  tteesstt,,  aa  lléélleekk  ééss  aazz  eellmmee  kköözzööttttii  kkööllccssöönnhhaattááss  ttuuddaattoossííttáássaa  aa  jjóóggaa,,
aa  vvééddiikkuuss  ffiilloozzóóffiiaa  ééss  aa  ppsszziicchhooddrráámmaa  sseeggííttssééggéévveell.. Sudár Miklós: Dolittle páciensei

Érdekel, hogy mi történik a jégmadárral, ami más fészkére száll? Vagy,
hogy mit tesz az öreg ló, amikor szüksége van rá a gazdájának? Az anek-
dotákból kiderül, hogy az állatvilág és emberiség kapcsolata sokkal szo-
rosabb, mint gondoljuk. Legyen az vad- vagy háziállat, nagymacska vagy
kismadár, veszedelmes kopoltyús, vagy békés ízeltlábú, az összes állat
jelent nekünk valamit. Dolittle páciensei elsősorban az ember révén
kerülnek az állatorvos rendelőjébe, ám legtöbbször a történet többet
mond el a gazdiról, mint a szőrös vagy a hatlábú állatukról.

Szabó Csaba: Pszihokrácia

A szerző zseniális, klisékerülő misztikus horror regényében a véres és
hátborzongató események hátterében megfigyelhetjük mindazt, ami
jelen világunkat jellemzi akár politikai, akár társadalmi szinten. Az író
tökéletes görbe tükröt tart az olvasók elé, amelyben semmi sem az, ami-
nek látszik.

László Sándor: A mohavárosi döbbencsek

Az erdő mélyén él Mohavárosban a döbbencsek apró termetű népe. A
döbbencseket egy nap váratlan és döbbenetes tragédia éri: egy vihar
leple alatt a hét gonosz megtámadja a várost, és elrabolja a számukra
pótolhatatlan fehér szarvas szobrát és az alakfát. A város főterén össze-
gyűlt és az esetről értesülő, azon felháborodott döbbencsek közül
azonnal jelentkezik négy ifjú, akik megígérik, hogy mindenáron visz-
szaszerzik az oly fontos jelképeket. Miután a bölcsek engedélyét bírva
útnak indulnak, első útjuk Remete apóhoz vezet, ahol csatlakozik hoz-
zájuk további négy társ, majd a szomszédos erdei táborból négy
embergyermek - a legenda ugyanis 12 hősről szól. Elindulnának, hogy
a jóslatot beteljesítsék, ám már a legelején félelmetes ellenséggel
kerülnek szembe…

Szűcs Luca: Utazás a dínók szigetére

Korosztályokat összehozó témát járt körül a szerző. A dinoszauruszokat bemu-
tató könyv érdekes információkkal, kedves történettel, illusztrációkkal és krea-
tív feladatokkal szórakoztatja az olvasókat.
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Interjú a szerzővel:
– Évek óta élsz Németországban, megismerve az
ottani szép helyeket, izgalmas túrákat vezetsz az
érdeklődőknek. Egyértelmű volt, hogy az első
könyved Németországban is játszódik majd?
– Az Ella háborúja történetcsírája Németországba
költözésem után néhány hónappal már megszüle-
tett. A sztori azonban évekig pihent a füzetemben,
és úgy terveztem, hogy első regényem történetét
Dél-Olaszországba helyezem majd. El is kezdtem
írni, de közben egyre több helyet fedeztem fel
Németországban, közelebb kerültem a kultúrához,
az emberekhez. Itt éltem a svájci határ mellett, a
Bodeni-tó közelében, és azt láttam, hogy egy ilyen
hely különleges helyszín a füzetemben pihenő törté-
net számára. A határmenti élet, a tó, amely három
országot köt össze, a nagyvárosok hiánya pont azt a
hangulatot festették le, amelyet Ella története meg-
kívánt. Egyre többször éreztem azt, én itt vagyok
otthon, tudom, hogyan változnak itt az évszakok,
hogyan viselkednek az emberek, mi számít helyinek
és hol lapulnak a régi történetek. Elég volt egy apró
biztatás és világossá vált, hogy elsőként ezt a törté-
netet, Ella háborúját kell megírnom.
– A két idősík váltogatásával – a közelmúlt és az
1944 környéki évekkel –mi volt a célod?
– Hiszek a történelem erejében, a jelenre gyakorolt
hatásában. Azt gondolom, amit az egyik szereplőm ki
is mond a regényben: „A nagyapám úgy tartotta,
hogy a történelmet nem elég tanulni, ismerni is kell,
időnként fel kell idézni, úgy, ahogy egy rég nem látott
távoli rokon arcát. Nehogy elmenjünk mellette az
utcán, mert akkor megsértődik, és ki tudja, hol tesz
keresztbe nekünk a családban.” Én egy kis települé-
sen nőttem fel, ahol mindenkinek volt előzménytör-
ténete. A szüleim, a nagyszüleim úgy magyarázták el
hogy, kiről van szó, hogy egy régi történetet kapcsol-
tak a családjához. Ezek a történetek általában vidám,
kedves történetek voltak, de akadt közöttük szégyell-
nivaló is. Ez persze rányomta az emlegetett személy-
re a bélyeget, ugyanakkor sokszor hallottam azt a
bizonyos feloldozást is. Annak az apja lopta el a
Nagyék lovát, de ő már rendes ember lett – mondo-
gatták. Újraértékelték a családot a régi történetek
ellenére, mert a család tanult a múltból. Tanárként és
íróként is azt szeretném elérni, hogy tanuljunk a csa-
ládunk (még akkor is, ha az a tágabb értelemben vett
európai családunk) történetéből.
– Miért pont restaurátor lett a főszereplő?
– Olyan szakmát kerestem, amely kifejezi azt, hogy
a történelmet nem megváltoztatni kell, hanem meg-
őrizni úgy, ahogy megtörtént. Ez alapján akár
régész is lehetne, de én izgalmas, nem hétköznapi
szakmának tartom a restaurálást. Ezen kívül kíván-
csi voltam, milyen egy restaurátor munkája, így jó
okom volt beleásni magam a témába.
– Mi a valóság és a fikció arány a regényben? Meny-
nyi kutatómunkát igényelt a történet megírása?
– A történelmi tényeken nem változtattam, a sze-

replők azonban kitalált személyek (kivétel az egyik
mellékszereplő), de gondolkodásukban fellelhető
több, a háború alatt itt élt ember. Mondjuk úgy,
hogy sok-sok történetből, általam is megismert sze-
mélyekből (még ha csak közvetetten is ismertem
meg azokat) fejlődött ki a személyiségük. Singen
városának második világháborús eseményei és a
kerettörténethez kapcsolódó amerikai vonalnak is
valós alapjai vannak. A történethez már az útiköny-
vem megírása alatt is sok-sok információt kaptam.
Akkoriban sokat jártam a környék múzeumait, elol-
vastam minden látnivaló történetét. A háborús
világhoz igénybe vettem a helyi könyvtárak segítsé-
gét, ahol eleinte félve kértem a nácizmussal kapcso-
latos anyagokat, de miután készségesen segítettek,
megértettem, hogy ők is olyanok, akik tanultak a
történtekből. Sajnos az akkori újságokból helyben
kevés maradt meg, de ami volt, abba még a korona-
vírus miatt bevezetett szigorítások alatt is megen-
gedték, hogy belenézzek. Az a típus vagyok, aki min-
dennek igyekszik utánaolvasni, legyen szó karóráról,
rádióról vagy egy gyár működéséről. Történelemta-
nárként szerencsére van már gyakorlatom abban,
hova kell hozzányúlni egy-egy hiteles forrához.
– Ki a kedvenc szereplőd?
– Szívesen azt mondanám, hogy Ella, de őszintén
szólva a férje, Lukas sokkal közelebb áll hozzám. Nem
így terveztem, de Lukas karaktere kitört a rászabott
keretek közül, s így a történetből is sokkal többet
hozott ki, szerintem. A mellékszereplők között is van
egy személyes kedvencem, az idős professzor, az
Öreg, ahogy a regényben nevezik. Őt valós személy
inspirálta, kedveltem az Öreget. Sajnos már nem él.
– A kötetben felbukkannak különleges német ételek,
van esetleg anekdotád valamelyikhez kapcsolódóan?
– Szinte mindegyikhez van. A kedvencem azonban a
maultaschen története. Németországba költözésünk
első hónapjaiban alig-alig mertem kipróbálni a német
ételeket. Nem volt túl jó hírük, és még én is kapasz-
kodtam ezer szállal az elhagyott hazám tradícióiba.
Láttam az üzletekben és az éttermekben a maultas-
chent, de nem volt túl kívánatos. Megismertem egy
hölgyet, aki azóta is a barátnőm, és meghívott hozzá-
juk beszélgetni. Készített ebédre maultaschent, de
nem úgy, ahogy én addig láttam. Dél-Németország-
ban levesbe teszik, egyfajta levesbetétként. A barát-
nőm azonban feldarabolta, megsütötte és salátával
kínálta. Evés közben pedig elmesélte, hogy igazából
ezt azért készítették a szerzetesek a középkorban,
mert így a böjt ideje alatt is rejthettek bele húst. Ezen
csak diszkréten mosolyogtam, de pár hónappal
később, amikor felkértek egy, a német gasztronómiá-
ról szóló cikk megírására, akkor utánajártam a maul-
taschen történetének, és lám, kiderült, hogy tényleg
kering egy ilyen legenda, miszerint húst rejtettek a
böjt alatt a maulbronni szerzetesek a levestésztába, s
ezt hívták a maulbronni zsebnek. Szerintem egyéb-
ként a maultaschen a ravioli, a derelye, az empanadas,
a pierogi és pirog német változata.

A restaurátor Ella és
orvos férje 1944 tavaszán
a svájci határ mellett fek-
vő német kisvárosba, Sin-
genbe költöznek. Lukas a
kórházi munkát válasz-
totta a frontvonal helyett.
Ellát kétségek gyötrik,
tétován botorkál a Gesta-
po fenyegetésében élő
város feszült csendjében.
A háború és a diktatúra
éveiben elveszítette mun-
káját, családját, barátait.
Úgy érzi, Lukas cserben
hagyta azzal, hogy belé-
pett a náci pártba és
kiszolgálja a politikai ha -
talmat. Villájuk teraszáról
kilátás nyílik a Hohentwiel
várának romjaira. Ella itt
üldögélve várja a férjét
esténként. A hegytetőn
egy nap különös fény vil-
lan fel. A nő a nyomába
ered, ezzel olyan kaland-
ba ke veredik, amely az
egész életét megváltoztat-
ja. Ella menekül válságba
jutott élete és a háború
zűrzavarából. Vajon hova
vezet az útja ebben a
bénult, pusztulásra ítélt
világban?

BBaaggóó  TTüünnddee::  EEllllaa  hháábboorrúújjaa
TTöörrttéénneelleemm  ééss  sszzeerreelleemm  aa  BBooddeennii--ttóó  mmeelllleetttt



A diabmentor elnevezést a 18. születés-
napját ünneplő Egy Csepp Figyelem Ala-
pítvány találta ki. Ők azok a pedagógusok,
akik azért felelnek óvodákban, iskolák-
ban, hogy a cukorbeteg gyerekek megfele-
lő ellátást kapjanak. A szervezet születés-
napi sajtóeseményén, má jus 23-án, az elő-
ző év cukormentes tortájával, a szegedi
Virág cukrászda finomságával, Gyuris
László alkotásával, a Nagyi kedvencével
ünnepelték meg a fontos évfordulót, vala-
mint bemutatták a Diabváltó programot,
ami a cukorbeteg fiatalok felnőtté válását
segíti. A „nagykorúvá” vált Egy Csepp
Figyelem Alapítvány folyamatosan azon
dolgozik, hogy minél több emberhez eljussanak a cukorbetegségről a tudnivalók. A
legújabb kampányfilmjükben a hasznos információkat a könnyebb emészthetőség
érdekében humorral színezték meg, Scherer Péter figyelmezteti képzeletbeli önmagát
a cukorbetegség veszélyeire.

2021 szeptemberében indultak el a DiabMentor
továbbképzések országszerte azoknak a pedagógu-
soknak, akik a köznevelési törvény szerint a cukor-
beteg gyerekek intézményi ellátásáért felelnek.
Egyebek mellett megtanulják, hogyan kell vércuk-
rot mérni, melyek a rosszullét jelei, hogyan adják be
az inzulint, vagy mit ehet egy cukorbeteg gyerek. De
mi is történik, ha kiderül a diabétesz? Ezt is meg-
mutatja az alapítvány egy interaktív 3 dimenzi-
ós programmal, amit a Kulturális és Innovációs
Minisztérium támogatott.
Diabváltó néven elindult az Egy Csepp Figyelem
Alapítvány online tudásbázisának legújabb felüle-
te, melyen azok a cukorbeteg fiatalok találnak hasz-
nos tartalmakat, akiknek kihívásokkal jár az orvos
váltás, hiszen 18 éves koruk után búcsút kell venniük
kedvenc gyermek diabetológusuktól, és a felnőtt ellá-
tásba kerülnek, új orvossal, új szabályokkal találkoz-
nak. A fiatalok családtagjainak, pedagógusainak és
kortársainak is hasznosak lehetnek ezek az informá-
ciók. A Diabváltó elkészítését szintén a Kulturális és
Innovációs Minisztérium támogatta.
Már 10 éves az alapítvány hagyományos pedagógus
érzékenyítő programja a „Belevalók”, mellyel
eddig csaknem 5500 pedagógust és egyetemi
hallgatót értek el. Az oktatás része az ELTE Taní-
tó- és Óvóképző Kar hivatalos képzési programjá-
nak. A „Belevalók” szakmai partnere a Magyar Dia-
betes Társaság és a Magyar Dietetikusok Országos
Szövetsége, támogatója a 77 Elektronika, a Sanofi, a
Miniszterelnökség és a Beurer.
Továbbra is kiemelten fontos az alapítvány számára a
gyerekek érzékenyítése is. TEENS néven a 13-14
éves korosztálynak a 3 évvel ezelőtt elindított egész-

ségprogram most újabb iskolákba jut el. A program
célja, hogy felhívja a figyelmet azokra a krónikus
betegségekre – cukorbetegség, magas vérnyomás –,
amelyek már a fiatalokat is érintik. A korosztály által
közkedvelt internetes alkalmazások segítségével
tanulhatnak az egészséges táplálkozásról, a test és
lélek összehangjáról, egészségmegőrzésről.Töretlen
népszerűséggel fut idén is a 2018-ban elindított
KiDS elnevezésű diabétesz képzés, melyet a Nemzet-
közi Diabétesz Szövetség hozott létre 6-14 éves általá-
nos iskolások, valamint szüleik és tanáraik számára.
A program, melyet az Egy Csepp Figyelem Alapítvány
valósít meg Magyarországon a cukorbetegség megis-
merésére, a 2-es típusú diabétesz megelőzésére és az
1-es típusú diabéteszes gyerekek elfogadására irá-
nyul. A TEENS és a KiDS támogatója a Sanofi.
2023 november 19-én a MOM Sportban lesz az ala-
pítvány ingyenes családi egészségnapja, az Egy
Csepp Világnap, melyet a nemzetközi diabétesz
világnaphoz kapcsolódóan rendez meg. Az ingyenes
szűrések és tanácsadások mellett gyermekprogra-
mokkal, talkshow-kal, koncertekkel várják a látoga-
tókat az eseményre. Támogató a Sanofi, a Beurer és
az AstraZeneca. Főtámogató a magyar Dcont© vér-
cukormérőket fejlesztő 77 Elektronika Kft.
Az Egy Csepp Figyelem Alapítvány 2023-as
Magyarország Cukormentes Tortája verse-
nyének győztesét, a Magyarország Tortájával
együtt augusztusban ismerheti meg a nagyközönség.
A program főtámogatója kezdetektől a 77 Elektroni-
ka Kft., támogatója a Miniszterelnöki Kabinetiroda.
Szakmai partnere a Magyar Cukrász Ipartestület, a
Magyar Dietetikusok Országos Szövetsége és a Euro-
fins laboratórium.

KKiikk  aazzookk  aa  DDIIAABBMMEENNTTOORROOKK??
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Mi MICSODA Olvasó
Emberi test

Szívünk fáradhatatlanul pumpálja a vért az ereinkben, hogy a tes-
tünkben minden szerv oxigénhez és tápanyagokhoz jusson. A fejünk-
ben szakadatlanul dolgozik egy szuperszámítógép, az agyunk. Hogyan
működnek a szerveink? Mi a csontok és az izmok szerepe? Merre vezet
a táplálék útja? Mi történik légzéskor? Milyen érzékszerveink vannak?
Miért fontosak a sejtek? Mi minden van kódolva a génjeinkben?
Ebből a kezdő olvasóknak szóló ismeretterjesztő könyvből ezt mind
megtudhatod!

Mi MICSODA Olvasó
Méhek

Méhek már a dinoszauruszok korában is éltek, és máig nélkülözhe-
tetlen lakótársaink a Földön. Nélkülük nem lenne lekvár vagy ket-
chup. Tudtad, hogy a virágport gyűjtő háziméhek rokonsága milyen
népes? Kíváncsi vagy, kinek mi a feladata a kaptárban, és miért tán-
colnak a méhek? Mi a méhész dolga, és miért nem fél a méhcsípés-
től? Ha már tudsz olvasni, itt az ideje, hogy egyedül fedezd fel a
méhek csuda izgalmas életét! Csak téged vár ez a kezdő olvasóknak
szóló könyv!

Mi MICSODA Matricás atlasz
Erdők, Növények

A matricás albumok kiegészítik a Mi MICSODA könyvsorozatot,
de önállóan is remek időtöltést kínálnak egy esős délutánon, két
pancsolás közt vagy utazás közben. A
rövid ismeretközlő szövegekhez tarto-
zó illusztrációkban több mint 100
matrica helyét kell megkeresni. A
matricák újraragaszthatók! Milyen
tűlevelű fákat ismersz? Szerinted a
gyógynövények lehetnek mérgezőek?
Fedezd fel a hazai erdők növény- és

állatvilágát, és pillants be a távoli erdők életébe is, a fagyos tajgá-
tól a párás, forró esőerdőig!
A gombák növények? Melyik gyümölcsben vannak kősejtek? Milyen
gabonaféléket ismersz? Fedezd fel a hazánkban és a világ egzotikus
tájain honos növényeket!

Kísérletezzünk!

Melyik gyereket ne érdekelnék az optikai illúziók vagy a fénytörési jelen-
ségek? És mennyivel könnyebb megérteni ezeket, ha kipróbálod. Ebben a
könyvben egyszerű és könnyen kivitelezhető kísérletek várnak. A Profesz-
szor egyszerű tudományos magyarázatokat ad, Bob Robot pedig gyakorla-
ti útmutatóval segít. A kísérletek leírásánál nehézség-, idő- és koszfokmé-
rő jelzés segít eldönteni, hogy belevágj-e. Szerintünk csináld, és szerezz
játszva tudományos ismereteket!

Láss csodát!
Szép álmokat

A népszerű Láss csodát! „kistestvére” ez a verses altatós könyv. Nap-
lementétől teliholdig különféle történeteket élhetünk át Fenyvesi
Orsolya verseit olvasva és a csodaszép képsorokat böngészve. Meg-
tudhatod, hogy hogyan nyílik ki és csukódik be estére a tündérrózsa
virágja, és reggeltől estéig hogyan változnak eközben a fények. Meny-
nyire más a mező napfényben, a virágokon döngicsélő méhekkel, mint
a naplementében? Hogyan csendesedik el estére a nappal éhes fió-
káktól hangos madárfészek? Hol hajtja álomra fejét a szorgos mókus
és a fürge nyuszi? Milyen sejtelmes az éjszaki égbolton világító hold-
fény? Merre oson az esti sötétben a róka? Hogyan vadászik a denevér?
Hogyan hasítják a hullócsillagok az éjszaki égboltot? 

Mi MICSODA
Budapest

Ez a Mi MICSODA-kötet elmeséli a város történetét, hogy hogyan szü-
letett meg 150 évvel ezelőtt a jobb parti Buda és Óbuda és a bal parti
Pest egyesítésével Budapest, és hogyan vált mára világvárossá, és hogy
ez egyáltalán mit jelent. Nem elsősorban turistacélpontként szól a fővá-
rosunkról. Benéz a kulisszák mögé és olyan helyekre is, ahová az úti-
könyvek nem. A közlekedéstől a szemétszállításon, a közmű szolgálta-
tásokon és a temetőkön át bemutatja, mi minden kell ahhoz, hogy a
város működjön. Külön fejezet szól arról, hogy milyen szerepe van a
város életében a Dunának, hogy hová érdemes bakancsban kirándulni,
és milyen érdekes helyeket találhatunk a flasztert koptatva.

Mi MICSODA
Elsüllyedt kincsek

Ez a Mi MICSODA-könyv legendás kincsek nyomába ered. Mi szá-
mít kincsnek a kalandorok, és mi a régészek számára? Hogyan dol-
goznak a víz alatti régészek? Mire jó a dendrokronológia? Hol kell
keresni a térképen elsüllyedt városokat és falvakat? Mi mindent
rejthetnek a hajóroncsok, a Karib-térség és Mallorca barlangjai?
Atlantisz legendájától a Bounty és a Titanic történetéig ismerd meg
a híres-hírhedt kincses sztorikat!
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„„FFiiggyyeelljjeetteekk  rráámm!!””
Az Apák az Igazságért Közhasznú Egyesület a „Figyeljetek rám!” rendez-
vénysorozat részeként a 2017-es és 2019-es nagy sikerű szakmai konfe-
renciája után 2023. május 18-án Óbudán, impozáns helyen, a Symbolban,
ismét szakmai fórumot tartott gyermekvédelmi, jogi és pszichológiai szak-
emberek bevonásával. Az idei téma a VÁLTOTT GONDOSKODÁS
volt. A téma elismert szakértői beszéltek arról, hogy a családi működés
ezen formája milyen lehetőségeket nyújt, hatékonysága hogyan növelhető
a hazai jogi környezetben és a gyakorlatban. Az előadások legfőbb alap-
elvként a gyermekek érdekeinek szem előtt tartására hívták fel a figyel-
met. A kiskorúak mentális és fizikai védelme elsődleges szempont mind a
jogalkotásban, mind a jogszabályok betartatásában.

Jaczó András, az Apák az Igazságért Közhasznú Egyesület titkára, felvá-
zolta, hogy a váltott gondoskodás lehetőségének jogi háttere 2022. janu-
ártól szabályozott Magyarországon. Ennek részleteiről, a közös szülői fel-
ügyelet és a váltott gondoskodás szabályozásának jogalkotói hátteréről
prof. dr. Wopera Zsuzsa tartott előadást. A gyermekjogi szemlélet fontos-
ságára hívta életre, hogyha a szülők nem tudnak megegyezni válás után,
akkor a gyermek igényeihez igazodva választható opció legyen a váltott
gondoskodás is. A szülői felügyeleti jog gyakorlásának megváltoztatását
dr. Boros Zsuzsa ismertette. Dr. Léder László pszichológus a váltott gon-
doskodás enyhítő szerepét hangsúlyozta a szülői elidegenítéssel szemben.
Az általa ismertetett nemzetközi tapasztalatok, felmérések egyértelműen
igazolják, hogyha az apa alkalmas a gyermeknevelésre (tehát nem bántal-
mazó személy, megfelelő anyagi háttérrel bír stb.), akkor a kiskorú szá-
mára a váltott gondoskodás előnyös. Komóczi Mihály a váltott gondosko-
dás konfliktus enyhítő szerepét járta körül. A konferenciát kerekasztal-
beszélgetés zárta, ahol a hallgatók a kérdéseikre kaptak a szakemberekről
válaszokat. Ilyen például, hogy a gyermektatást nem lehet „megúszni” a
váltott gondoskodással, hiszen ez nem egy kibúvó, hanem lehetőség arra,
hogy válás után mindkét szülő ugyanannyi időt töltve, egyenrangúan részt
vehessen a gyermek nevelésében. A váltott gondoskodás idejét, hogy egy,
kettő hetet vagy hónapot stb. tölt a kiskorú az egyik majd a másik szülő-
nél, azt mindig az adott család igényei, előtérben a gyermeké, határozzák
meg. Szaniszló Csaba, az Apák az Igazságért Közhasznú Egyesület elnöke,
a konferencia zárásaként kiemelte, hogy többek között a főleg a férfiakat
érintő szülői elidegenítés ellen próbál tenni az egyesületük, ez hívta életre
a működésüket, rendezvényeket is ennek érdekében szerveznek. A mai
konferencián azt igyekeztek bemutatni, hogy mi a helyzet itthon és mit
tehetünk a váltott gondoskodásért. A gyermekek kétszülős igénye a válás
után is megmarad, ennek fenntartását segíti a váltott gondoskodás. Saj-
nos gyakran a válás után az egyik szülő kihátrál, nem marad meg a közös
szülőség, a közös felelősségvállalás, pedig a gyerekeknek a válást követő-
en is szükségük van az édesanyjukra és az édesapjukra is.

A DélUtán magazin a kiadó szerkesztőségé-

ben vásárolható meg. Ezen igényét, kérem

email-ben vagy telefonon jelezze felém.

Köszönettel: Balogh Andrea, lapigazgató

DélUtán
Fő szer kesz tő: 

Szabó Antal

szaboantal@delutan.com

Lap igaz ga tó:

Ba logh And rea

baloghandrea@delutan.com

Fo tó:

Kovács Liza

Fe le lős ki adó:

DélUtán magazin szerkesztősége

A kiadó cí me:

1155 Bu da pest, Lehel u. 18.

Te le fon: 

+36 20/ 540 5166

E-mail: 

delu tan@delutan.com

Web: 

www.delutan.com

HU ISSN 1785-4059

A hirdetések tartalmáért a kiadó felelőssé-

get nem vállal. A kiadó minden jogot fenn-

tart. A lapot utánnyomni, sokszorosítani a

törvényesen engedélyezett eseteken kívül

csak a kiadó hozzájárulásával lehet. 

A  lapban megjelent cikkek és illusztrációk

szerzői jogvédelem alatt állnak. Bármilyen –

részben vagy egészben történő – felhasz ná lá -

sá hoz a kiadó írásbeli engedélye szükséges.




